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گروه اقتصادی - وزیر اقتصاد با 
اشاره به تکالیف پرتکراری که در قوانین 
مختلف بر عهده این وزارتخانه قرار داده 
شده و در سالهای متمادی بر زمین مانده 
بود، تاکید کــرد: تلاش کردیم در یک 
سال گذشته مواردی همچون انضباط 
مالی،شفافیت مالیاتی، کفایت سرمایه 
بانک های دولتی، تســهیل مجوزهای 
کسب و کار و شــفافیت شرکت های 

دولتی را به ثمر برسانیم.
سید احسان خاندوزی در نخستین 
گردهمایی مدیران کل استانی در سال 
جاری در مشهد اظهار کرد: ما در وزارت 
امور اقتصادی و دارایی متمرکز بر چند 
موضوع بودیم؛ اول اینکه سعی کردیم 
پرونده  انضباط مالی و بودجه ای دولت 

را سر و سامان دهیم.
وی افــزود: تکالیف متعددی در 
مجلس بر عهده وزارت دارایی گذاشته 
شــده بود و البته دوستان تلاش کردند 

بخش هایی از آن را به انجام برساند اما 
به نظر می رســید طولانی شدن آن به 

انضباط مالی دولت ضربه می زد.
وزیر اقتصاد ادامه داد:  تلاش شد 
تمام دستگاه هایی که طبق قانون باید به 
حســاب واحد خزانه ملزم باشند آنها 
را ملــزم به این کار کنیــم، این کار در 
سال۱۴۰۱ انجام شــد و امیدواریم در 
سال ۱۴۰۲ بتوانیم به طور کامل وصول 
منابع را در حســاب واحد خزانه داشته 
باشیم چرا که بخش پرداخت به ذینفع 
نهایی در حوزه حقوق و دستمزد سال 

گذشته انجام شد.
خاندوزی یادآورشد: انضباط مالی 
دولت یکی از پرتکرارترین عبارت هایی 
بود که در برنامه ششم توسعه و همچنین 
بودجه های سالانه به آن تاکید می شود 
و امیدواریم با تحقق کامل، برای ســال 
آینده این پرونده از روی میز برداشــته 

شود.

وزیر اقتصاد یکی دیگر از اقدامات 
وزارت امــور اقتصــادی و دارایی را 
تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار 
عنــوان کرد و افــزود: در این زمینه هم 
کارهایی انجام شــد که بی سابقه است 
و توانستیم شیرینی سهولت مجوزهای 
کســب و کار را در اقصی نقاط کشور 
بچشیم هرچند دستگاه اجرایی مقاومت 
های بســیاری داشتند اما با تاکیدی که 
رئیس جمهوری داشــتند توانستیم در 
این زمینه به طــور جدی ورود کنیم و 
نهادهای نظارتی کشــور هم به خوبی 

کمک کردند.
خاندوزی اصلاحات نظام مالیاتی 
را از دیگــر اقدامــات وزارت اقتصاد 
در یک و نیم ســال گذشته برشمرد و 
افزود: به جهت مســدود شدن درگاه 
های پذیرنده کشــور که بی سامان بود 
و بــه پرونده مالیاتــی مودیان متصل 
نبود؛ این پرونده را هم ســال گذشته با 

همــکاری بانک مرکزی تمام کردیم و 
امروز می توانیم بگوییم که هیچ درگاه 
پذیرنده ای در کشــور وجود ندارد که 
اتصال آن به پرونده مالیاتی اشــخاص 

مشخص نباشد.
بــه گفته وی شــفافیت مالیاتی،  
شناســایی فرارهای و اجرای ســامانه 
مودیان و پایانه های فروشگاهی از جمله 
مواردی است که به ثمر نشست و سال 
گذشته ســازمان امور مالیاتی به عنوان 
یکی از ســازمان های برتر شناسایی و 

تقدیر شد.
وزیر اقتصاد درباره مسائل مربوط 
به سرمایه گذاری نیز توضیح داد: همزمان 
با پیشــبرد سیاست های همسایگی در 
کشــور لازم بود ما هم تحرک بیشتری 
در جذب سرمایه گذاری خارجی داشته 

باشیم.
وی ادامــه داد: گزارش فروردین 
ماه که منتشر شد نشان می داد ۶ میلیارد 

دلار ســرمایه گذاری خارجی جذب 
شده داشتیم آن هم در کنار ۴۵ مجوزی 
که ابطال شد چرا که دوستان را دعوت 
می کردیم هر چه ســریعتر تعهدات را 
اجرایی کنند، وقتــی چند بار مراجعه 
نکردنــد پرونده ها را باطل کردیم و به 
همین دلیل عددی که به دســت آمده 
پروژه هایی است که در کشور شروع به 

کار شده است.
وی همچنین به پیشبرد سیاست 
های تسهیلاتی کشــور نیز اشاره کرد 
و ادامــه داد: در کنار تدابیری که بانک 
مرکزی برای کنتــرل ترازنامه بانک ها 
داشــت تلاش کردیم کــه بانک های 
دولتــی از وضعیت نابســامان  کفایت 

سرمایه خارج شوند.

خاندوزی افزود: ۳۵ هزار میلیارد 
تومان سال گذشته و پنجاه هزار میلیارد 
تومان در ســه ماهه اول امسال افزایش 
سرمایه این بانک ها را داشتیم که قطعاً در 
تاریخ دو سه دهه اخیر کشور بی سابقه 
بوده اســت، امروز غیر از بانک ملی و 
سپه که آنها هم وضعیت کفایت سرمایه 
آنها بهتر شده، بانک های دیگر ۸ درصد 

قانون را دارند.
وزیــر اقتصاد گفــت: حمایت 
اعتباری از تولید و تســهیلات خرد با 
کمترین فشــار و اخذ ضامن را در این 
بانک ها پیش بردیــم.وی همچنین به 
اقدامات انجام شــده برای شــفافیت 
صورت های مالی شرکت های دولتی و 
افزایش ســرمایه به عنوان یکی دیگر از 

اقدامات انجام شده اشاره کرد و گفت: 
سعی کردیم بی سامانی شرکتهای دولتی 
را از طریق مدیریت های قوی اصلاح 
کنیم و همچنین درباره افزایش سرمایه 
شرکتهای دولتی که سهام عدالت هم در 
حاشــیه آن مطرح بود این شرکت ها را 
ملزم کردیــم که بیش از آنکه به توزیع 
سود علاقه مند باشند یه افزایش سرمایه 
بپردازند موجب شد که میزان افزایش 
سرمایه گذاری در شرکت های دولتی 

رشد چشمگیری داشته باشد.
وزیــر اقتصاد همچنیــن درباره 
اجــرای تبصره ۱۸ قانــون بودجه نیز 
گفت این هم یکی از دستاورد هایی که 

می توان به آن اشاره کرد.
وی در حوزه خصوصی ســازی 

و واگــذاری ها هم گفــت: با توجه به  
خصوصی سازی های پرحاشیه و نحوه 
واگذاری های پر حرف و حدیثی که در 
گذشته وجود داشت ما تلاش کردیم تا 
مورد دیگری به آنها اضافه نشود و موارد 
بزرگ خصوصی سازی امسال با شکل 
و شمایل جدید صورت خواهد گرفت 
و امیدواریم مدل متفاوتی از واگذاری ها 

در دولت رئیسی رقم بخورد.

خاندوزی اعلام کرد:

ارائهمدلجدیدیازواگذاریها

 

اقتصادی

گــروه اقتصــادی - عضــو 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اســلامی خاطر نشان کرد: 
در نتایــج طــرح فــروش خودرو 
زمــان تحویل برخــی از خودروها 
از سوی ســایپا زمستان ۱۴۰۳ اعلام 
شده اســت اما تردید نداشته باشید 
که زمــان تحویل از ایــن تاریخ نیز 
می گــذرد و بــرای بــرون رفت از 
ایــن شــرایط دولت بایــد واردات 
 خــودرو را بــه معنــای واقعی آزاد 

بگذارد.
سید احمد رسولی نژاد ، با تاکید 
بر اینکه خودروســازان آمار خلاف 
واقع به مــردم ارائه می دهند، گفت: 
آمارســازی خودروســازان کشور، 
دولــت و وزیر صمت را در آینده نه 
چنــدان دور درگیر خواهد کرد؛ من 
در جلســه دوم استیضاح وزیر سابق 
صمت حال امــروز صنعت را پیش  
بینی می کردم؛ چراکه خودروسازان 
چند اشکال عمده دارند و برای رفع 

آنها نیز تلاشی نشده است.
نماینده مردم دماوند و فیروزکوه 

تصریح کرد: خودروسازان از گذشته 
تعهداتی به مردم داشــتند که پیش از 
اینکــه این تعهــدات را عملی کنند 
در قــدم بعدی تعــداد قابل توجهی 
خــودرو پیش فروش کردند؛ این در 
حالیست که این ایجاد تعهد، بیش از 

توان تولید آنهاست.
وی با اشاره به نقش قطعه سازان 
در رونــد تولید خودرو، اضافه کرد: 
قطعه سازی در تولید خودرو حرف 
نخست را می زند و یکی از مشکلات 
اصلی ما این اســت که قطعه سازان 
که بســیاری از آنها ســفارش دهنده 
قطعــه از کشــورهای ماننــد چین 
هستند بر خودروسازی مسلط شدند 
و به نوعی دســت خودروسازان زیر 
ساطور قطعه ســازان است و باعث 
شــده خودروسازان قادر به عملیاتی 
کــردن تعهدات خــود در زمانی که 

اعلام کردند نباشند.
عضو کمیسیون صنایع و معادن 
واردات خودرو را عامل شکســتن 
انحصــار در خودروســازی معرفی 
کرد و خاطر نشــان کــرد: در نتایج 

طرح فروش خــودرو زمان تحویل 
برخی از خودروها از ســوی ســایپا 
زمســتان ۱۴۰۳ اعلام شده است اما 
تردید نداشته باشید که زمان تحویل 
از ایــن تاریخ نیز می گــذرد و برای 
برون رفت از این شرایط دولت باید 
واردات خــودرو را به معنای واقعی 
آزاد بگذارد. به نظر می رسد نیاز بازار 
داخلی بیش از آنچه خودروســازان 
اعلام می کنند هســت و باید در یک 
دوره ۵ تــا ۱۰ ســاله مجوز واردات 

خودرو داده شود. 
البتــه مــراد واردات خــودرو 
لوکس نیســت چراکه این خودروها 
تاثیری در بــازار داخلی نمی گذارند 
منظور مجــوز واردات خودروهایی 
که رنج قیمتی آنها ۵ تا ۲۰ هزار یورو 

است داده شود.
رســولی نژاد با تاکید بر کاهش 
ســود بازرگانی از ســوی دولت در 
روند واردات خودرو، تصریح کرد: 
دولت باید سود خود در واردات را به 
حداقل و یا به صفر برساند مجلس نیز 
حقوق گمرکی را پایین خواهد آورد 

تا رقابت ایجاد شود. در شرایط فعلی 
خودروسازان بدون رقیب هستند و 
خودروهای بی کیفیت و با قیمت بالا 

عرضه می کنند.
وی با اشــاره بــه افزایش 7۰ 
درصــدی قیمت خودرو از ســوی 
شورای رقابت، گفت: شورای رقابت 
با استدلال زیان انباشته خودروسازان 
قیمت ها را افزایش داد اما این پرسش 
مطرح اســت که غیر دوره مدیریت 
جواد نجم الدین بر ایران خودرو، در 
کدام دوره خودروسازان زیان انباشته 
نداشتند؟ زیان انباشته خودروسازان 
در  ۲ ســال گذشته ۱۲۰ هزار میلیارد 
تومان بود و بــا وجود افزایش ۳۰۰ 
درصــدی قیمت خــودرو در پایان 
سال زیان انباشــته آنها به ۱۵۰ هزار 
میلیارد تومان رســیده اســت. پس 
مشــکل اصلــی در قیمت گــذاری 
نیســت و مدیریــت ناکارآمد در دو 
خودروســازی این وضعیت را رقم 

زده است.
به گفته رســولی نژاد؛ این روند 
اگر ادامه داشته باشد نارضایتی شدید 

مــردم و خریداران از خودرو داخلی 
بیشــتر خواهد شــد و من شــرایط 
دشوارتری را برای خودروسازان در 

آینده پیش بینی می کنم.
وی در پاســخ به این پرسش که 
آیا علی آبــادی وزیر جدید صمت 
می تواند این شــرایط مدیریت کند؟ 
گفــت: علی آبــادی بایــد دور از 
قومیت گرایی، تعصب و رفیق بازی 
صنعت را مدیریت کند و به کســانی 
که توانمند هســتند و امکان اجرای 
برنامه ها را دارند پســت و مدیریت 

بدهد. 
وزیر سابق صمت از آنجایی که 
خود شاهرودی بود تیمی از این شهر 
را در وزارت صمت مســتقر کرد و 
با همین رویکرد، شخصی مدیرعامل 
ســایپا شــد که هیچ گونه ســابقه 
مدیریتی نداشــت و صرفا به واسطه 
هم محلی بودن با وزیر ســابق بر این 
مســند تکیه زد و این چنین سایپا را 
به خاک سیاه کشاند. به نظر بنده اگر 
علی آبادی در مســیر نیفتد می تواند 

صنعت را اداره کند.

وی در پایان بــا تاکید بر اینکه 
مافیــا خارجی و داخلی از شــرایط 
فعلی خودروســازان سود می برند، 
بیــان کــرد:  در ســال 99 که طرح 
ســاماندهی خودرو در کمیســیون 
صنایع مطــرح شــد واردکنندگان 
خودروهای لوکس در کمیته مربوط 

بــه صراحت با این طــرح مخالفت 
کردنــد در آن زمان خودروهای ۱۵ 
میلیارد تومانی وارد کشور می شد که 
به حال مردم عادی تاثیری نداشــت. 
اما بعــد از عملیاتی کردن این طرح 
قیمت ایــن خودروها ۵ تا ۶ میلیارد 
کاهش پیدا کرد ایــن واردکنندگان 

وقتی دلار ۲۵ هزار تومان بود با دلار  
۱۰۰ هزار تومانی واردات خودرو را 
محاسبه می کردند. منافع این افراد در 
خطر اســت و به نظر می رسد مافیای 
داخلی خودرو اجــازه نمی دهد که 
وضعیت خودروسازان داخلی بهبود 

پیدا کند.

گروه اقتصادی-معضل رسوب 
کالا در بنــادر و گمــرکات تبدیل به 
یکی از سوژه های تکراری اما دردآور 
اقتصاد ایران شده است، موضوعی که 
هرازگاهی در خــلال بازدید مقامات 
ارشــد از بنادر و گمــرکات، تبدیل به 
تیتریک رســانه های کشور شده اما به 

سرعت فراموش می شود.
نمایش تصاویر کالاهای اساسی 
که پس از مــدت طولانی حضور در 
انبارها، در آســتانه نابودی قرار دارد؛ 
در شــرایطی که عرضــه و تقاضا در 
بازار به هم خــورده و تولیدکنندگان 
بعضاً بــا کمبود و گرانی همین کالاها 

روبرو هستند، حکایت بسیار دردناک 
و عجیبی اســت که افکار عمومی را 
بیش از پیش نسبت به نظام حکمرانی 

اقتصادی ناامید می کند.
حجت الاســلام محسنی اژه ای، 
رئیــس قوه قضائیه در دو ســال اخیر 
بازدیدهای سرزده ای از انبارهای بنادر، 

گمرکات و اموال تملیکی نقاط مختلف 
کشور داشته اســت. وی در روزهای 
پایانی ســال ۱۴۰۰ در ســفری از قبل 
اعلام نشده، بدون تشریفات و با پرواز 
عمومی وارد بندرعباس شد و از مجتمع 
بندری و گمرکات شــهید رجایی به 
عنوان شاهراه حیاتی و اقتصادی کشور 
بازدید کرد. در این بازدید مشخص شد 
در یکی از انبارهای بندر شهید رجایی 
بیش از ۴ هزار تن گچ به علت طولانی 
شدن روند ترخیص، فاسد شده است.

بازدید رئیس قوه قضائیه 
از کالاهای رســوبی، این بار در 

مازندران!
رئیس قوه قضائیه در خلال بازدید 
میدانی از انبار ذرت های فاسدشــده 
بندر امیرآباد استان مازندران، خطاب 
به مســئولان ذی ربط تاکیــد کرد که 
هدفش از این قبیل بازدیدها، بررسی و 
انسداد فرآیندها و روندهایی است که 
موجبات وارد آمدن ضرر به بیت المال 
را فراهم می آورند. رئیس قوه قضائیه 
همچنین بیان داشــت: بنادر اســتان 
مازندران، وضعیت بســیار نابسامانی 
دارنــد و اصلًا قابل قبول نیســت که 
کالای مورد نیاز مردم وارد کشور شود، 
مدت ها در انبارها بماند و فاسد شود و 
بعدها برای از بین بردن یا منتقل کردن 
آن برای سایر مصارف غیر از مصرف 
اولیه، کشور متحمل هزینه شود. پیش 
از این و در مهرماه ســال 99 نیز ابراهیم 
رئیسی در قامت ریاست قوه قضائیه، 
بازدید ســرزده ای از گمرک شــهید 
رجایی داشت و بدون حضور مسئولان 
مربوطه، ضمن بررسی نقاط ضعف و 
آسیب های بندر و گمرک شهیدرجایی 
با برخی از مراجعه کنندگان گفت وگو 
کرد؛ همین بازدید سرزده موجب شد 
موضوع رسوب کالا در آن مقطع زمانی 
تبدیل به کلیدواژه اصلی رسانه ها کرد.

هر چند بازدیدهای سرزده، توجه 
داشــتن به اصل بازرســی و پرهیز از 
پشــت میز نشینی و اکتفا به دستورات 
بخشنامه ای یکی از مهمترین نقاط قوت 
مدیریت انقلابی محسوب می شود اما 

جای تعجب اســت که بــا وجود این 
بازدیدهــا و در جریان قــرار گرفتن 
مسئولان عالی نظام از معضل رسوب 
کالا، این موضوع مکرراً اتفاق می افتد 
و ظاهــراً علاجی برای عدم تکرار این 

پدیده پیدا نمی شود!
راز پیدایش کالاهای رسوبی 

چیست؟
روایت غالبی کــه به طور مکرر 
در جریان بازدیدهای مرسوم مقامات 
مســئول از پدیده رسوب کالا، مطرح 
می شــود این اســت کــه علی رغم 
نیازمندهای شدید به کالاهای اساسی 
در بــازار، بــه دلیــل پیچیدگی ها و 
سختگیری های اداری، امکان ترخیص 
کالا بوجــود نمی آیــد و این موضوع 
موجب فســاد کالاهای اساســی در 
گمــرکات و مبادی ورودی کشــور 
می شــود؛ بدین ترتیــب ضمن اینکه 
ســرمایه کشــور از بین رفته، حتی در 
مواردی فاسد شدن این کالاها موجب 
تخریب انبارها و سرایت فساد به سایر 
کالاها نیز می شود. اما آیا اتکا به چنین 
روایتی برای قضاوت در این مورد الزاماً 

صحیح است؟!
به طور کلی، رسوب کالا چگونه 
شــکل می گیرد و آیا راهکار اجرایی 
بــرای رفع این معضل وجــود دارد؟! 
برای پاسخ به این سوالات، ابتدا مروری 
کوتاه بر یکی از گزارشات اخیر مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
تحت عنوان »گزارش نظارتی بررسی 
پدیــده رســوب کالا در گمرکات« 
خواهیم داشــت. طبق گزارش بازوی 
پژوهشــی قــوه مقننــه، در قوانین و 
مقررات کشــور، تعریف مشخصی 
از کالای رســوبی و یا رسوب کالا در 
گمرک وجود ندارد؛ ولی در برداشت 
عمومی، اقلامی کــه مدت زیادی در 
بنادر، اماکن یــا انبارهای گمرکی دپو 
شده باشــند، در زمره کالای رسوبی 

محسوب می شوند.
برای  ممکــن  حالت هــای 

ماندگاری کالا در گمرکات
آنگونــه که کارشناســان مرکز 

پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
روایــت کرده اند؛ به طــور کلی، اقلام 
موجود در انبارهای گمرکی، یا اساساً 
هنوز به گمرک اظهار نشــده اند )طبق 
قانــون امور گمرکی، بدون محاســبه 
مدت زمــان اظهارنظر قطعی گمرک، 
مهلــت ۵ ماهه ای بــرای توقف کالا 
در گمــرکات در نظر گرفته شــده( 
و یــا اینکه متروکه یا ضبطی هســتند 
)طبق اســتعلامات گمرک، کالا فاقد 
مجوزهای لازم برای ورود به کشــور 
تشخیص داده شــده و یا اینکه شامل 
اقلام ممنوعــه، قاچاق یا دارای حکم 
قضائی اســت(. البتــه حالت دیگری 
برای کالاهای موجــود در گمرکات 
وجــود دارد؛ ممکن اســت صاحب 
کالا، تشــریفات گمرکی را طی کرده 
و در این شــرایط، مهلت یک ماهه ای 
دارد تا با ترخیص از گمرک از متروکه 
شدن کالا جلوگیری کند، در این حالت 
ممکن است به هر دلیلی مهلت درنظر 
گرفته شــده با موافقت گمرک تمدید 
شــود و کالا در گمرک بماند. یکی از 
علل رایج ماندگاری کالا در گمرکات 
این است که با وجود اتمام مهلت های 
مقرر، کالا نه به گمرک اظهار شــده و 
نه اینکه متروکه محسوب شود؛ برخی 
از این اقلام اساســاً فاقد ثبت سفارش 
بوده، به کشور وارد می شوند و سپس 
با پیگیری های مکرر و ایجاد فشــار بر 
نهادهــای مربوطه، به صورت موردی 
مجوز ورود به کشــور اخذ می کنند؛ 
برخی دیگر از ایــن اقلام دارای ثبت 
سفارش هم هستند اما در تخصیص و 
تأمین ارز ناکام مانده اند و به همین دلیل 

در گمرکات ماندگار شده اند.
اخلال در نظام ثبت سفارش، 
متهــم اصلــی رســوب کالا در 

گمرکات
بــر اســاس گــزارش مرکــز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی، 
یکی از اصلی ترین علل بروز مشــکل 
رســوب کالا در گمرکات، صدور و 
تأیید ثبت سفارش توسط سازمان های 
ذیربط بدون توجه به محدودیت های 

ارزی و ســقف مورد نیاز کشور است. 
بررسی ها نشان می دهد در تأیید مجوز 
ثبت ســفارش ازســوی دستگاه های 
مذکور نه تنها ســقف تعیین شــده، 
رعایت نمی شــود؛ بلکه در مواردی 
چندین برابر بیشتر از نیاز استراتژیک 
کشــور نیز ثبت ســفارش صادر شده 
است. بنابراین مقادیر زیادی کالا با اخذ 
ثبت سفارش، وارد انبارهای گمرکی 
می شــوند اما به دلیل عدم تخصیص، 
تأمین یا تأیید منشأ ارز، امکان ترخیص 
نخواهند داشــت؛ درحالیکه در اغلب 
مــوارد، ارز مــورد نیــاز واردات نیز 
از کشــور خارج شــده اســت.علی 
خضریان، سخنگوی کمیسیون اصل 
9۰ مجلس شورای اسلامی در همین 
خصوص می گوید: »آنچه که مشخص 
است باید سازوکاری اعمال شود تا هر 
کالایی که بدون ثبت ســفارش وارد 
کشــور می شود، از ابتدا تخلیه نشود و 
یا کالاهایی کــه اعلامیه تأمین ارز آن 
در سامانه جامع تجارت وجود ندارد، 
در گمرکات متروکه نشود تا موجبات 
سوءاســتفاده در آینده پیش نیاید؛ البته 
دولت اعلام کرده قصد ارائه لایحه ای 
برای پیشــگیری و مقابله با رســوب 
کالاها در مبادی ورودی کشــور دارد 
که این موضوع همچنان انجام نشــده 
اســت.«پیش از این، رئیس دبیرخانه 
ســتاد هماهنگــی مبارزه با مفاســد 
اقتصادی نیز از عزم دولت برای اصلاح 
نظــام ثبت ســفارش کالا و پیگیری 
تصویب مفاد لازم در سران قوا سخن 
گفته بود. محمدرضا یزدی در این رابطه 
گفته اســت: بحث ثبت سفارش ها در 
گذشته بسیار ضعیف ناهماهنگ بوده 
و بســیاری از اطلاعات ارائه نمی شد؛ 
در فرآینــد ثبت ســفارش جدید در 
حال اصلاح این موارد هســتیم و این 
اصلاحات بزودی به تصویب شورای 
هماهنگی اقتصادی ســران ســه قوه 

خواهد رسید.
لایحه پیشگیری از رسوب 

کالا، همچنان بلاتکلیف
گفتنی اســت لایحه پیشنهادی 

دولــت جهت پیشــگیری و مقابله با 
رســوب کالاها در دی ماه سال گذشته 
به تصویب هیئت دولت رســید؛ طبق 
توضیحات منتشر شده، در این لایحه 
انضباط بخشی به فرآیند تجاری کشور 
با رویکرد جلوگیری از دپوی کالاها در 
گمرکات کشور و سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی از طریق »الزام 
به ثبت سفارش / ثبت آماری«، »کنترل 
ثبت سفارشــات کالاهــای وارداتی 
براســاس منابع ارزی کشور« و »ایجاد 
هماهنگی بیشتر و جلوگیری از رسوب 
کالا در کشــور« پیش بینی شده است.
انتشــار همین اطلاعات اندک نشان 
می دهد که روح حاکم بر مصوبه هیئت 
وزیران منطبق با آسیب شناســی های 
انجام شده توسط مرکز پژوهش های 
مجلس اســت اما با وجود گذشــت 
نزدیک به ۶ ماه از اعلام خبر تصویب 
این لایحه در هیئت وزیران از ســوی 
سخنگوی دولت، همچنان هیچ متنی از 
سوی دولت به مجلس ارائه نشده است 
تا نمایندگان در خصوص فوریت آن 
تصمیم گیری کنند. این در حالی است 
که با توجه بــه ضرورت این موضوع 
و مواجهه مستقیم مقامات عالی نظام 
با پدیده رســوب کالا، انتظار می رفت 
شــاهد طرح آن در شورای اقتصادی 
سران قوا باشیم اما گویا حتی این لایحه 
تاکنون به مجلس شورای اسلامی نیز 
ارائه نشده و در حال حاضر سرنوشت 
مبهمی پیدا کرده است. رسوب کالا و 
ماندگاری کالاهای اساسی و احتمال 
ایجاد چالش های ناشــی از رســوب 
می توانــد آســیب مالی بــه دولت و 
شرکت های ذی نفع وارد کند؛ بنابراین 
به نظر می رســد، نهایی شــدن لایحه 
»پیشــگیری و مقابله با رسوب کالاها 
در مبادی ورودی کشــور و ســازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی«، 
می توانــد، آســیب های اقتصادی و 
اجتماعی ناشی از رسوب کالا در بنادر 
و گمــرکات کشــور را کاهش دهد و 
دسترســی به اهداف شعار »مهار تورم 

و رشد تولید« را تسهیل کند.

اخلال در نظام ثبت سفارش، متهم اصلی رسوب کالا در گمرکات؛

مصوبه هیئت دولت در مورد 
رسوب کالا گم شد!؟

بازدید سرزده رئیس قوه قضائیه از بنادر استان مازندران، بار دیگر موضوع کالاهای رسوبی را در رسانه ها برجسته کرد 
درحالیکه دولت پیش از این برای تعیین تکلیف کالاهای رسوبی مصوبه داشت.

گروه اقتصــادی - طی دیدار 
وزیر راه و شهرسازی کشور با رئیس 
کمیته حمل و نقل دوما روسیه توافق 
چهارجانبه ازبکســتان، ترکمنستان، 
روســیه و ایران در خصوص مسیر 
ترانزیت، سوخت اســتاندارد، راه و 

دریا حاصل شد.
مهــرداد بذرپاش وزیــر راه و 
شهرسازی که برای شرکت در بیست 

و ششــمین مجمع اقتصادی سالانه 
در ســن پترزبورگ روسیه، وارد این 
کشــور شده اســت، طی نشستی با 
ماســکویچوف رئیس کمیته حمل و 
نقل دوما روسیه نیز دیدار و گفت وگو 
کرد که ماحصــل این رویداد، توافق 

۴جانبه ازبکستان، ترکمنستان، روسیه 
و ایران در خصوص مسیر ترانزیت، 

سوخت استاندارد، راه و دریا است.
در پــی تبادل نظــر بذرپاش و 
ماســکویچوف پیرامون موضوعات 
حمل و نقل دو کشور، توافق در حوزه 

دریایی و در خصوص بندر امیرآباد، 
انزلی و کاسپین نیز حاصل شد.

همچنین جلســه مشــترک با 
اســتانداران آستاراخان، چلیابینسک 
و ســامارا از دیگر برنامه های نماینده 
جمهوری اســلامی ایــران در این 

سفر اســت. به گزارش وزارت راه و 
شهرسازی، بیست و ششمین مجمع 
اقتصادی سنت پترزبورگ با حضور 
ولادیمیــر پوتیــن رئیــس جمهور 
روســیه، روسای جمهور کشورهای 
مشــترک المنافع و نخست  وزیران و 

وزرای اقتصادی بیش از ۱۲۰ کشور 
جهان برگزار شد که حضور پررنگ 
وزیر راه و شهرسازی در این مجمع با 
دستاوردهای متعددی از جمله توافق 
یاد شــده در زمینه حمل و نقل همراه 
بود.همچنین در حاشیه این اجلاس، 

نمایشگاهی از تازه ترین دستاوردهای 
صنعتــی، کشــاورزی، حمل و نقل، 
بانک و بیمه، نوآوری های پزشــکی 
و محصــولات دانش بنیان نیز برگزار 
شد.شــایان ذکر است برگزاری ۲۰۰ 
نشست تخصصی با موضوع راه های 

تقویــت همگرایی اقتصــادی بین 
کشورهای مســتقل، بررسی راه های 
خنثی کردن تحریم ها علیه کشورهای 
مســتقل، همکاری هــای بانکی و 
مذاکرات چندجانبه به منظور استفاده 
از ارزهــای ملــی به جــای دلار در 
مبادلات اقتصادی، از محورهای مهم 
بیست و ششــمین مجمع اقتصادی 

سن پترزبورگ است.

توافق۴جانبهازبکستان،ترکمنستان،روسیهوایراندرزمینهترانزیتوسوختاستاندارد

رســوب کالا و ماندگاری کالاهای اساســی و احتمال ایجاد چالش های ناشــی از رسوب می تواند 
آســیب مالی به دولت و شــرکت های ذی نفع وارد کند؛ بنابراین به نظر می رسد، نهایی شدن لایحه 
»پیشــگیری و مقابله با رســوب کالاها در مبادی ورودی کشور و ســازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی«، می تواند، آسیب های اقتصادی و اجتماعی ناشی از رسوب کالا در بنادر و گمرکات 
کشــور را کاهش دهد و دسترســی به اهداف شــعار »مهار تورم و رشــد تولید« را تســهیل کند.

خودروهادرسال۱۴۰۳همبهدستخریداراننمیرسد!
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